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Jednání Řídicího výboru CPK 
 

Datum konání 26. 10. 2022, 13:00-16:00 

Místo konání online 

Účastníci 
 

Členové ŘV: J. Kaňka, K. Košťálová, T. Kubíček, M. Lhoták, T. Řehák, M. 
Svoboda, M. Wolna 
Tajemnice: B. Stoklasová 
Hosté: M. Krčál, J. Pavlík, P. Žabička 

 

I. Uvítání, úvod (M. Lhoták)  
M. Lhoták uvítal všechny účastníky jednání a požádal je o schválení programu zaslaného v předstihu: 
 
I. Uvítání, úvod (M. Lhoták) 
II. Kontrola plnění úkolů z minulého jednání (B. Stoklasová) 
III. CPK: stav, problémy, výhled (M. Krčál) 
IV. Získej: stav, problémy, výhled (J. Pavlík) 
V. Expertní tým: zpráva o složení a činnosti (B. Stoklasová) 
VI. Ceník Získej: závěry hlasování (M. Lhoták) 
VII. Projekt CARDS: stav a výhled (M. Svoboda) 
VIII. Centrální portál knihoven nebo Knihovny.cz?  aneb CPK v kontextu dalších projektů (diskuse) 
IX. Program jednání Rady CPK 
X. Různé 
 

II. Kontrola plnění úkolů z minulého jednání (B. Stoklasová) 
B. Stoklasová provedla kontrolu plnění úkolů z jednání ŘV 16.6.2022: 
 
Organizace hlasování Rady CPK per rollam k členství GŘ NK ČR T. Foltýna v Radě CPK a k ceníku EDD  
Odpovídá: M. Lhoták  
Termín: ihned 
Stav: Vzhledem k nemožnosti účasti T. Foltýna na jednání Rady CPK 16.11.2022 neproběhlo hlasování 
per rollam, ale proběhne standardní hlasování na jednání Rady CPK. Hlasování k ceníku EDD 
proběhlo, závěrům bude věnován bod VI jednání ŘV. 
 
Zapojení řešitelů CPK do pracovních skupin CARDS s ohledem na využití jejich zkušeností a zajištění 
návaznosti mezi oběma projekty 
Odpovídá: M. Krčál, M. Svoboda, M. Lhoták 
Termín: ihned 
Stav: 
M. Krčál: P. Žabičková je zapojena do pracovní skupiny v rámci CARDS 
M. Lhoták: Řada pracovníků zapojených aktivně do CPK se účastní jednání o CARDS a má o projektu 
dostatek informací. 
T. Řehák: Propojení obou projektů je s ohledem na jejich klíčový význam pro české knihovnictví 
nedostatečné. Zástupce CPK by měl být přímo členem užšího týmu CARDS, zapojení do pracovních 
skupin a účast na jednáních určených širšímu okruhu knihoven nestačí. 
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Uspořádání workshopu k průzkumu v NK ČR za účasti M. Wolne a příprava výstupu (prezentace) 
pro podzimní jednání Rady CPK 
Odpovídá: K. Košťálová 
Termín: září-říjen 2022 
Stav: 
K. Košťálová: Proběhl workshop pro pracovníky MVS, plánuje se workshop pro ředitele knihoven. 
M. Wolna: Prezentace pro jednání Rady CPK bude připravena, M. Wolna ji představí osobně. 
 
Vytvoření návrhu upravených statistik služeb poskytovaných přes CPK pro jednotlivé knihovny 
Požadavky na modifikaci statistik 
Odpovídá: ET CPK 
Termín: září 2022 
Stav:  
J. Kaňka: na centrální úrovni CPK je modifikace statistik poměrně náročným úkolem. Rozlišení specifik 
provozu přes CPK by měly zvládnout jednotlivé knihovní systémy. Prozatím stačí roční výstupy z CPK, 
tématu se bude dále věnovat ET CPK. 
M. Svoboda: požadavek na jednotné statistiky ze všech typů knihoven pro projekt CARDS 
M. Lhoták: je nutné oddělit statistiky přes portál CPK a statistiky všech knihoven. CPK může podchytit 
jen to, co jde přes portál. 
T. Řehák upozornil na problém statistik podle NIPOS. Jedná se o zastaralou metodiku, ale jednání 
s NIPOSem jsou komplikovaná a pomalá. Nelze očekávat změnu v době, do které spadá příprava 
projektu CARDS. 
Návrh realizace upravených statistik 
Odpovídá: M. Krčál 
Termín: prosinec 2022 
Stav: Viz výše, zásadní změna by byla velmi náročná a pracná, ale drobnější úpravy na základě 
doporučení ET CPK lze realizovat. 
 
Prezentace CPK a Získej na konferenci Knihovny současnosti 
Odpovídá: M. Krčál 
Termín: září 2022 
Stav: Prezentace proběhla. 
 
Doladění smluvních vztahů CPK – zastřešující knihovna s regionální působností – knihovny v gesci 
zastřešující knihovny  
Odpovídá: MZK ve spolupráci s M. Wolnou  
Termín: prosinec 2022 
Stav: 
M. Wolna zmínila potřebu právního servisu pro doladění smluv 
T. Řehák přislíbil pomoc právníků Městské knihovny v Praze, kteří již mají zkušenost se smlouvami pro 
SDRUK. 
 
III. CPK: stav, problémy, výhled (M. Krčál) 

Prezentace CPK 
M. Krčál se ve své prezentaci zaměřil na tyto okruhy: 
● Vývoj portálu 

o Migrace oborových bran na VuFind 8 
o Získej EDD 
o Fotografie v Adresáři knihoven 
o Chystané veřejné zakázky (discovery pro zahraniční zdroje a linkovací nástroj SFX) 

https://bit.ly/2022-10-26-RVCPK
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o Zapojování knihoven 
● Marketing 

o Výzkumy 
o Propagace a vzdělávání 
o Poznejte knihovny.cz 
o Návštěvnost – statistiky 

 
Diskuse k prezentaci: 
Řezy pro knihovny 
M. Lhoták vyzdvihl přínos možnosti řezů pro jednotlivé knihovny či skupiny knihoven (město, 
zaměření atd.) Za KNAV projevil vážný zájem o využití VuFindu včetně přímé nabídky širších služeb 
CPK pro KNAV. Zmínil možnost finanční podpory pro tým CPK v MZK, jehož zkušeností by KNAV ráda 
využila. Ptal se na časový horizont pro možnost využití podobné služby. 
M. Krčál odhadl termín realizace prototypu na rok 2023 a plného provozu včetně možného servisu 
pro další knihovny/skupiny knihoven (za předpokladu personálního posílení týmu) na rok 2024. 
 
Statistiky využití služby Ptejte se knihovny 
T. Řehák se zajímal o statistiky využití služby Ptejte se knihovny. 
K. Košťálová nasdílela statistiky využití služby za rok 2021 přímo do chatu. 
 
Finanční zajištění dalšího vývoje a provozu CPK v MZK 
T. Kubíček seznámil ŘV CPK s tíživou situací v oblasti financování dalšího vývoje a provozu CPK v MZK. 
MK navýšilo rozpočet MZK pro CPK, ale bez úvazků. K mzdovému zajištění 2 400 000 Kč z MK ČR 
dodává MZK zhruba 2 000 000 Kč ze svého rozpočtu, takže projekt téměř z 50 % dotuje. Tento stav 
nebude udržitelný v nadcházejících několika letech, kdy lze očekávat snížení rozpočtu příspěvkových 
organizací a rozpočtové škrty ve všech oblastech v kombinaci se zdražováním. T. Kubíček požádal 
členy ŘV CPK, aby přemýšleli o možnostech zajištění udržitelnosti portálu. 
M. Lhoták navrhl přesun prostředků v rámci VISKu ve prospěch MZK. S ohledem na nemožnost 
převodu dalších prostředků přímo do rozpočtu MZK navrhl možnost realizace některých činností 
v rámci projektů jiných institucí, což již je do jisté míry realizováno v rámci projektu KNAV. 
B. Stoklasová upozornila, že v případě tohoto řešení musí být rozdělení činností transparentní a jasně 
popsané, aby bylo srozumitelné a přijatelné pro členy komisí VISK. 
T. Řehák navrhl spíše politické řešení – přípravu materiálu pro Radu CPK. Materiál schválený a 
podepsaných členy Rady by měl být předložen nejen MK ČR, ale i dalším politickým orgánům. 
T. Kubíček vyslovil pochybnost o reálné průchodnosti politického řešení v době, kdy budou na MK ČR i 
další politické orgány vyvíjeny tlaky na financování mnoha podfinancovaných činností v rozpočtově 
velmi složité době, kdy bude nedostatek prostředků všude a zdroje financování velmi omezené. 
Přiklonil se spíše k rozložení finanční zátěže mezi více knihoven. 
M. Lhoták a T. Řehák zmínili i možnost financování některých činností z projektu CARDS v případě, že 
by se zde počítalo s jejich využitím. Jako příklad uvedli VuFind CPK v roli centrálního uživatelského 
rozhraní i pro projekt CARDS. 
 

IV. Získej: stav, problémy, výhled (J. Pavlík) 

Prezentace Získej  
J. Pavlík se ve své prezentaci věnoval těmto okruhům: 
● Počty (dokumenty, knihovny, MVS za září) 
● EDD 
● API pro AKS 
● Semináře, propagace 
● Meziknihovní reprografická služba 

https://docs.google.com/presentation/d/1trkK7WrC5vL-GVECpeMkyWGjHqfhTkU7KIbhYSe3xps/edit?usp=sharing


4 

 

● Zásilkovna 
● Různé 
 
Diskuse k prezentaci: 
Srozumitelnost pro čtenáře 
Účastníci jednání podpořili společnou snahu řešitelů CPK v MZK a Získej v NTK o zajištění lepší 
srozumitelnosti pro čtenáře (TO CHCI, ZÍSKEJ MVS, ZÍSKEJ EDD atd.). Ladění bude nadále probíhat za 
účasti ET CPK. 
Dodávání elektronické kopie z DK do ŽK 
Členové ŘV vyslovili pochybnost o tom, zda stále platí souhlas DILIA k dodávání elektronické kopie 
z DK do ŽK a doporučili prověření v NK (V. Richter) 
 

V. Expertní tým: zpráva o složení a činnosti (B. Stoklasová) 

Prezentace Expertní tým 
B. Stoklasová informovala o momentálním složení ET a konstatovala, že noví členové V. Šubrta a Z. 
Šachl jsou pro činnost ET velkou posilou. 
Informovala o činnosti ET od posledního jednání ŘV CPK do současnosti. Kromě průběžných činností 
vyzdvihla zejména osobní jednání členů ET v Olomouci (v průběhu KKS) o strategických otázkách 
směřování CPK. 
 
Představila závěry, ke kterým ET dospěl při projednávání následujících okruhů: 
● Knihovny.cz jako základ jednotného uživatelského rozhraní pro české knihovny 
● Knihovny.cz nejen ve funkci integračního nástroje a jednotného rozhraní, ale i integrovaného 

knihovního systému, vztah mezi portálem Knihovny.cz a projektem CARDS 
● Další rozvoj služby Získej zejména směrem k půjčování (dodání dokumentů domů nebo na 

pobočky zásilkoven) 
 
Diskuse k prezentaci: 
Právní aspekty 
Proběhla diskuse k právním aspektům dodávání dokumentů domů nebo na pobočky zásilkoven 
prostřednictvím Získej. Členové ET identifikovali následující riziko: 
Rizikem je právní vakuum – nejedná se o MVS a bude nutné vytvořit adekvátní právní rámec pro 
samotné poskytování služby, případné soudní vymáhání atd. 
T. Řehák a M. Svoboda vyslovili přesvědčení, že se jedná o MVS a právní problémy by nastat neměly. 
J. Kaňka upozornil, že žádající čtenář neví, od koho dokument žádá a o požadavku nemusí v určitých 
situacích vědět ani žádající knihovna. Je třeba ošetřit, aby žádající knihovna o požadavku věděla a 
vzala na sebe odpovědnost, nebo aby si uživatel vytvořil smluvní vztah k dodávající knihovně.  
T. Řehák konstatoval, že je třeba dopracovat formulace, ale že stále jde o MVS. 
 

VI. Ceník Získej: závěry hlasování (M. Lhoták) 
M. Lhoták informoval, že Rada CPK schválila per rollam velkou většinou ceník EDD. 
S cenou nesouhlasila pouze MZK. 
T. Kubíček vysvětlil důvod nesouhlasu MZK – je jím odlišnost od ceny VPK. 
Z následující diskuse vyplynulo, že VPK bude po spuštění EDD (odhad leden 2023) ukončena. 
T Kubíček konstatoval, že v tom případě MZK nemá s cenou problém. 
 

VII. Projekt CARDS: stav a výhled (M. Svoboda) 

https://docs.google.com/presentation/d/1x5Eg5x0PJiWHB_9LD23P5LWlAeWR2aAdI_GuQMqMsSY/edit?usp=sharing
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M. Lhoták požádal M. Svobodu, aby se s ohledem na pokročilý čas věnoval především vztahu mezi 
CARDS a CPK, protože většina členů ŘV se v poslední době zúčastnila jednání o CARDS a o současném 
stavu i plánech jsou informováni. 
M. Svoboda konstatoval, že „míček je na straně CPK“ a že uvítá návrhy, čím může CPK být pro projekt 
CARDS přínosem. T. Kubíček přislíbil, že MZK návrh v krátké době dodá. 
M. Svoboda dodal, že v rámci CARDS vznikne centrální souborný katalog, který bude nepochybně 
přínosem pro CPK, protože odpadnou zbytečné a pracné deduplikace záznamů plynoucí ze 
současného modelu fungování souborného katalogu a katalogizace v ČR. 
M. Lhoták konstatoval, že vzhledem k tomu, že do CARDS nebudou zapojeny všechny české knihovny, 
má CPK velký potenciál jako uživatelské rozhraní pro CARDS, protože na rozhraní ve VuFindu 
„dosáhnou“ všechny české knihovny. 
T. Řehák zdůraznil nutnost otevřeného rozhraní v projektu CARDS, díky němuž se budou moci napojit 
i ostatní knihovny.  
M. Lhoták vyslovil přesvědčení, že kombinace centrálního katalogu CARDS s otevřeným rozhraním a 
centrálního rozhraní CPK ve VuFindu by mohla vyústit ve velmi silný systém, který by byl otevřený pro 
všechny české knihovny. 
J. Kaňka vyslovil obavu, že pokud nebude ochota k otevřenosti, projekt CARDS bude přínosem jen pro 
část českých knihoven a promarní se velká příležitost. 
T. Řehák představil část své prezentace představené na jednání k projektu CARDS a členové ŘV 
konstatovali, že by bylo vhodné tuto vizi představit i na jednání Rady CPK, společně s úvodem M. 
Lhotáka o možném propojení projektů CARDS a CPK. 
 
VIII. Centrální portál knihoven nebo Knihovny.cz?  aneb CPK v kontextu dalších projektů (diskuse) 
S ohledem na předcházející diskusi členové ŘV již jen konstatovali, že označení Centrální portál 
knihoven je správné.   
 

IX. Program jednání Rady CPK (16.11.2022) 
1. Uvítání, představení a schválení programu (M. Lhoták) 
2. Kontrola plnění úkolů z posledního zasedání Rady CPK (B. Stoklasová) 
3. CPK – stav a výhled (M. Krčál) 
4. Získej a EDD – stav a výhled (J. Pavlík) 
5. Vyhodnocení dotazníku ZÍSKEJ (2021) –  (J. Kutmon) 
6. Expertní tým – informace o činnosti (B. Stoklasová) 
7. Volba nového člena ŘV CPK (M. Lhoták) 
8. Projekt CARDS/PNG a jeho relace s CPK KNIHOVNY.CZ (M. Svoboda) 
9. Koncept otevřeného rozhraní pro CARDS (T. Řehák) 
10. Projekty VISK zajišťující realizaci CPK a vývoj Získej (M. Lhoták, B. Stoklasová, J. Pavlík) 
11. Různé  
12. Závěry, doporučení, úkoly 
 

X. Různé 
K. Košťálová vznesla dotaz ke službě MARCit. Služba již se pro CPK nadále nekupuje, ale MZK slíbila 
náhradu. 
P. Žabička informoval, že stále funguje export přes SFX. MZK dokáže obohatit záznamy, až nebude 
fungovat export přes SFX, nabídne náhradní řešení. 
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Úkoly 
 
MVS – příprava a realizace workshopu pro ředitele knihoven 
Odpovídá: Karolína Košťálová 
Termín: bude upřesněno 
 
MVS – příprava prezentace o výsledcích průzkumu pro Radu CPK 
Odpovídá: Martina Wolna 
Termín: 16.11.2022  
 
Doladění smluvních vztahů CPK – zastřešující knihovna s regionální působností – knihovny v gesci 
zastřešující knihovny  
Odpovídá: MZK, M. Wolna, T. Řehák (právní pomoc) 
Termín: prosinec 2022 
 
Udržitelnost projektu CPK v MZK – možnosti (zamyšlení, návrhy) 
Odpovídá: všichni členové ŘV 
Termín: prosinec 2022 
 
Udržitelnost projektu CPK v MZK – možnosti delimitace činností a pomoc dalších knihoven 
Odpovídá: MZK 
Termín: 10.11.2022 
 
Získej a CPK – srozumitelnost pro čtenáře 
Odpovídá: M. Krčál a J. Pavlík (formulace úkolů pro ET) 
Odpovídá: ET (projednání možných variant a návrh řešení) 
Termín: bude upřesněno 
 
Dodávání elektronické kopie z DK do ŽK – prověření legálnosti z pohledu DILIA 
Odpovídá: K. Košťálová (konzultace s V. Richterem) 
Termín: 16.11.2022 
 
Dopracování právních formulací pro dodávání dokumentů domů nebo na pobočky zásilkoven přes 
Získej 
Odpovídá: J. Pavlík, M. Svoboda, T. Řehák 
Termín: bude ipřesněno 
 
CPK a CARDS – čím může být CPK pro CARDS přínosem a naopak 
Odpovídá: M. Krčál 
Termín: bude upřesněno 
 
Prezentace o možnostech propojení CARDS a CPK v rámci celonárodního otevřeného systému 
Odpovídá: T. Řehák (úvod M. Lhoták) 
Termín: 16.11.2022 
 
 
 
 

Zapsala: 26.10.2022 Bohdana Stoklasová 
Schválil: 7. 11. Martin Lhoták 


